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K+F — kutatás a Zöldéltnél 

Megér-e a hagymaolaj 
százmilliót? 

Minden bizonnyal e kér . választására legalkalmasabb Mivel a vállalat ilyen te-
désre — mármint a címben módszert. temes mennyiségű hagymá-
szereplőre — választ kap- Jó lenne, ha már az első val dolgozik (s legsziveseb-
hatnak a szakemberek két biztató eredmények világra ben a makói dughagymáról 
év múlva, amikorra a jöttekor az illetékesek meg- nevelttel), érthető, hogy 
Csongrád Megyei Zöldért próbálnák felmérni a pia- évente 10-12 ezer tonnányi 
Vállalat a hagymakutatás cot, ahová a terméket m a j - hulladékanyagukat valami-
és - termelés fejlesztésére dan értékesíteni lehetne. A képpen hasznosítani szeret-
kapott OMFB támogatási szári tmányokat alapul véve, nék. Ezt a célt szolgálja a 
összeget felhasználja. Mind amelyeket a magyar házi- K + F — kutatás+fej lesztés , 
a vállalat, mind a kutató- asszonyok bizony nem na - — munka, vagyis az a ku-
gárda, no és a Hungarofruct gyon kedvelnek, a hagyma- tatási program, amelyet az 
kereskedői azt remélik, a olajat valószínűleg szintén emlí tet t kutatóiintézetekkei 
pályázat alapján elnyert exportra termelik, a Makón közösen, vállalkozói rend-
összeget úgy tudják felhasz- megépítendő üzemben. szerben valósít meg a Zöl-
nálni, hogy a hagyma ipari A zöldér t immár 35 esz- óért. 
feldolgozási területet bovit- ter.deje foglalkozik a vörös- S persze amelyről a teg-
hetik egy ú j termékkel, a hagymával, s ezalatt az idő nap, csütörtökön Szegeden 
hagymaolajjal , amelyet — a l a t t egymilliárd-kétszázmil- megrendezett saj tótájékozta-
eddig a szemettelepre ki- i;ó kilogrammnyit vásárolt tón a vállalat vezetői úgy 
szállított — héjból, zúzalék- f e i . értékesített belőle. Fel- vélekedtek: „a hagymaolaj 
bol és aprohagymaból nyer- dolgozásról, a hagyma szá- nia még olyan titok, amely 
n e k - rításáról csak az utóbbi öt á vállalat megdicsőüléséhez 

Jelenleg nem tudjuk, hogy évben beszélhetünk, ám e vezethet ám lehet a sírba 
mifele kémiai anyagot tar- s z á r í t m á n y o k 90 százalékát eresztő kötele is", 
talmaz a hagyma, megpedig n e m rubelelszámolású pia- S miért is ne dicsőülhetne 
Oiyant, amiér t keresett cik- c o k o n értékesítették, főként meg egyszer a Csongrád 
ké válhat a belőle készült a Hungarofruct Külkereske- Megyei Zöldért Vállalat is...? 
olaj. Annyi bizonyos, hogy d e l m i vál lalaton keresztül. * A. É. 
biológiailag értékes ható-
anyagai a vitaminok, az 
ásványi sók, a szénhidrátok, 
valamint az, illóolajak kom-
ponensei, a glikozidok, a l-
kaloidok, no és a csersavak, 
festékanyagok, pektinek, 
guvertinek — amelyek még 
korántsem merítik ki a vö-
röshagyma érték"1?, kémiai 
alkotóeleme.ne* listáját. 

Elsősorban ti gyógyszer-
vegyészek érdeklődnek a vö-
röshagyma iránt. A vörös-
hagymából nyert anyagok' 
felhasználását a gyógyszer-
gyártásban reálisnak, tar t ják. 

Okos elgondolás (s bár 
minden területen ezt tapasz-
talhatnánk), hogy egy nagy 
beruházás előtt — jelen 
esetben ez 100 millió fo-
r in t ra „ rúgna" — óvatosan, 
kevesebb befektetést igény-
lő módszert alkalmazva 
„körü l já r ják a szakembe-
rek", szó szerint mikrosz-
kóp alat t vizsgálják a hagy-
maolaj gyártásának legap-
róbb részleteit. Kezdve az 
alapanyagtól, a termék el-
adásáig, eladhatóságáig, ter-
mészetesen elemezve a költ-
ségtényezőket is. 

Egyszóval ma a megyei 
Zöldértesek olyanok, mint a 
várandós asszony, aki még 
nem tud ja — nem tudhat ja 
— kisfiút, vagy kislányt 
hoz-e a világra, no meg, 
hogy a születendő gyermek 
milyenre is sikeredik majd . 
És persze bizakodók is. Bíz-
nak abban, hogy a Központi 
Élelmiszeripari Kutató In-
tézettel, a Konzervipari Ku-
tató Intézettel, a Kecskeméti 
Zöldségtermelési Kutató In-
tézettel, valamint a szegedi 
József Attila Tudomány-
egyetem mikrobiológiai tan-
székével közösen két év 
alat t kidolgozzák a hagyma 
ipari feldolgozására, a ter-
melésszerkezet bővítésére, s 
a legújabb technológia ki-

Verseny az építőiparban 
Az Építésügyi és Város- ményességének növekedése, 

fejlesztési Minisztériumban Ez év első nyolc hónapjá-
elkészült az az elemző fel- ban csaknem másfélszer 
mérés, amelyben a szakem- annyi versenyfelhívás jelent 
berek összegezték az épité- meg. mint a múlt év azo-
si feladatok elvégzésére hir- nos időszakában. Ugyanak-
detett versenytárgyalások, kor a szerződéskötéssel zá-
eddigi tapasztalatait. A fel- rult. tehát a sikeres ver-
méréshez jelentős segítsé- senytárgyalások aránya 52-
get nyújtottak a különböző ről 67 százalékra emelke-
beruházó szervezetek fel- dett. 
ügyeletét ellátó tárcák és A kivitelezők vállalkozási 
tanácsok, s az elemzőmun- készsége abban is megnvil-
kában felhasználták a pénz- vánul. hogy az utóbbi há-
intézetek tapasztalatait is. rom évben 16-ról 3 száza-
Az átfogó összegezésből ki- lékra csökkent a sikertelen, 
tűnik, hogy az építési oia- tehát az ajánlatok hiánya 
con a beruházási igények miat t meghiúsult verseny-
mérséklődésével, sok kis tárgyalások aránya. Az 
szervezet létrejöttével és ilyen sikertelenségekben 
ösztönző központi intézkedő- még gyakran közrejátszik a 
sek nyomán erősödött a versenykiírók tapasztalatlan-
vállalkozók közötti gazdasá- sága. a feltételek hiányos 
gi verseny. Ezt mutat ja az megfogalmazása, túlzott kö-
épitési feladatok elnyerésé- velelmények előírása, vagy 
re meghirdetett versenytár- az ajánlatok kidolgozására 
gyalások számának és ered- adott szúk határidő. 

Közös felelősséggel 
Az elmúlt napokban Szegeden ú j jává- léténél még kevesebb utcában is, ahol az 

lasztották a körzeti népfrontbizottságokat, idén télen már gázkészülék sugározza a 
A gyűléseken " vissza-visszatérő kérdés meleget. Ahol mindez még hiányzik, ott 
vol(: mit tesz a népfront, mit képes ten- az elkövetkező évek feladata lesz, hogy a 
ni életünk, közérzetünk javítása érdeké- népfront mozgósította lakosság együtt te-
ben? gyen valamit szűkebb környezete szépité-

A Hazafias Népfront VIII. kongresszu- sóért. 

ffiátkíSrtékeiő tóSozáS'^álS F i f i y e l m e t « z e n t e l a ™ z g a l o m a z egyes 
napirendi téma v o T miképp Tehet r é t c g e k sajátos gondjaira is. 
sadalmi cselekvés hatékonyságát fokozni, * T ^ T T f i T T T 3 ™ ' 
A XIII. pártkongresszus befejezése óta ez T T v T , ' r T ° f- T T 
a kérdés mindinkább tudatosodik a köz- " T r á T ^ H tóf T T T T T , T ° 
életben. A népfrontmozgalom a szövetsé- " a p i n h S t " T V C ? 
„; „„l i i i i , . j „ i • • , i nok eleteben bekövetkezett va tozasokat, 
n T T T H d e m 0 k r a ( T - . . ' e b e l o s e g e ! v e ' jelzi a nem kívánatos jelenségeket, javas-
TCTTITTTT T rT -HnZ°S- ™ e l e k y e s . r ® latot tesz a lehetséges korrekciókra. Sa-
í T . T n T L n f J i " U J f T ' e r t d i ó s á n sokrétű munká jába sikeresen von-

1 azokon a folszolalaso- j b e a nemzetiségieket. S z e m é t r a j t a t a r t . 
T V . T w T n e p f r ° " t a k t i y 8 a k ™n- a hát emberen, legyen n6 va^y férfi> 
jes ít ményeiret aChiánTosságokat Szinte f i a l a l v a g y p a r a s z t "agy ér-' 
T ' T ' o + V , i n t e telmiségi, materialista világnézetű vagy 
T m T ™ f f i az emberek az h u h ű ' k ( ) z b c n a m a g a s a j a t o s e s z k ö z e T -
oromok mellet a gondokat is: szova tet- , i g y e k s z i k h o z z á j á r u l n i i z életmód, az 
tek a városépítés hianyossagait, a csator- é l e tkörü lmények, az életszínvonal javítá-

T a ; ,a , g a z ^ e z e t f k e sához, a környezet és a közélet tisztasá-
meg el nem látott utcakat, lakókörzeteket. - h béke megőrzéséhez, egyszóval: az 

Termeszetesen mindenki tudja , hogy a * é r t é k e i n e k j a* e m b e r érdekeinek vé-
hazep.tes a közműves, tes a parkos.tas. d e l m é h e z E z é r t s z a v a t h a M a t j a a d a _ . 
n l u V n r i I n c n „ m n , t n r u n m n v ö - i „ m f r , - J 

hiányosságok megszüntetéséhez. Éppen 
ezért, a r ra a kérdésre, hogy mit tesz a 
népfront , nagyon sokféle választ lehet ad- v a j ó S u lásé r t 
ni 

zös tetteinkért, közös sorsunkért. De hogy 
miként a lakí t juk jövőnket, az nem csupán 
egy mozgalom szándékain, hanem a meg-

felelős hivatalok, intézmé-
Ma, a Tisza Szállóban tar tandó küldött- nyek, az ott dolgozó emberek együttmű-

. . . , , , , , . , . . . ködési készségén is múlik. 
értekezleten, a közösségért faradozo akt i -
visták számba is veszik, mi mindenre fu- Ajánl juk hát mindenki figyelmébe — 
totta erejükből, idejükből 1980 óta. Elég hisz ebben így vagy úgy, de minden sze-
csak rövid sétára indulnunk egy-egy vá- gedi érdekelt — a népfront városi bizott-
rosrészben. Persze, szembeötlenek a la- ságának beszámolóját, a jövőre vonatkozó 
kókat okkal-joggal bosszantó szeplők is, tervét, amely ma hangzik el a Tisza Szál-
de a néhány év alatt meglepően nagy lóban megrendezendő küldöttértekezleten, 
lombkoronát növesztett fák, a gondozott Egyben megalakul az ú j városi bizottság 
kis kertek, a festett padok szintén. Itt be- és megválasztják az ú j elnökséget, a tiszt-
tonkockákkal frissen kirakott járda, ott ségviselőket, valamint a megyei bizottság 
újonnan ásott vagy kitisztított vizesárok szegedi tagjait is. Jó munká t kívánunk a 
hat az újdonság erejével, s van, ha a kel- küldöttértekezlet résztvevőinek! 

Kongresszus előtt 

Szakszervezeti 
választások a Démásznál 

Tegnap, csütörtökön Sze- szakra előretekintő tanács- kával töltött utolsó három 
geden választották ú j iá a kozáson részt vett Palotai évben emeljék fokozottan a 
Dél-magyarországi Aram- Károly, a SZOT alelnöke és fizetéseket, mert így nem 
szolgáltató Vállalat szak- Dobóczky Kárólyné. az jut pénz az előretekintő ta-
szervezeti bizottságát. Az SZMT titkára is. karékosságra, a nyugdíjas-
elmúlt öt év munká já t 
elemző, és a következő idő-

A CB-rádiózás 
új tarifái 

Az ú j tarifarendelet szerint takat, valamint a hadirok-
februártól a CB.tulajdono- kantakat és a vakokat. Egy 
soknak a frekvencia hasz- nemrégiben kötött megálla-
nála táér t 1-6 csatornáig évi podás alapján tovább bővült 
240. illetve 720 forintot, 7- a kedvezményezettek köre, s 
40 csatornáig 480, illetve azok ' a mozgáskorlátozottak 
1440 forintot kell fizetniük, is felmentést kaphatnak a 
a készülék teljesítményétől d í j megfizetése alól. akik-
függően. Az első hetekben nek szociális helyzete, illet-
úgy tűnt, hogy visszaesik ve mozgáskorlátozottságá-
hazánkban a cb-zés, á m ez nak foka ezt indokolja. A 
csak átmeneti megtorpanás- szükséges nyomtatványokat 
nak bizonyult, s most már CB-ügyeket intéző postai 
újból dinamikusan szaporo- szerveknél és a mozgáskor-
dik a készülékek száma. Iálozottak egyesületeinél le-
Mi ndössze háromszázan pe- het beszerezni. A kérelme-
csételtették le készüléküket, ket kizárólag az egyesületek-
adták vissza az engedélyt, hez nyú j tha t j ák be az érin-
illetve kérték a csatorna- tettek. A posta egyelőre nem 
szám csökkentését. tervezi a díjfizetési mente-

A rendelet eleve mentesiti s i t é s t o v ü b b i kiterjesztését, 
a fizetési kötelezettség alól de külön kerésre részletfi-
az első csoportbeli rokkan- zetési kedvezményt nyúj t . 

Az alsó fokú oktatásról 

Tanácsülés Sándorfalván 
A Sándorfalva nagyköz- nya József elnök, majd 27 ban (16 alsó, 13 felső és 1 

ségi közös tanács tegnap, volt és jelenlegi tanácstag- kisegítő), Dócon pedig az 
csütörtökön tartot ta soros nak nyúj tot t á t emléklapot, első négy osztály összevoná-
ülését. A testület megvitatta akik hosszú éveken át kép- sával egy osztálycsoportban 
és elfogadta az alsófokú viselték, illetve képviselik tanul 910 diák. Lényeges 
oktatás helyzetéről szóló be- választóik érdekeit Dócon és változás Dócon volt: 1900— 
számolót, majd előterjesztő- Sándorfalván. 81-es tanévben 37-en jártak 
sek és interpellációk hang- Az alsófokú oktatás hely- iskolába, most viszont mind-
zoltak el. zetéről Katona Ferencné, össze tízen. 

A tanácsülés első esemé- általános iskolai igazgató Elhangzott az is. hogy az 
nye ünnepi megemlékezés beszélt. Elmondta, hogy er - Arany János iskola külső 
volt. A tanácsok megalaku- röl a témáról legutóbb 1980 felúj í tására — annak elle-
lásának 35. évfordulójára végén tárgyalt" a testület, nére, hogy erre 1980-ban 
emlékekett beszédében Kó- Az akkor elfogadott ha tá- jelentős összeget költöltek 

rozatok megvalósultak. El- — i.smét szükség van. A 
készült az ú j óvoda, az is- többi épület ugyancsak j a -
kolaépület, felépült — tár - vitást igényel. A Hámán 
sadalmi összefogással — a Kató iskola vakolata omla-
tornaterem is. Az előadó dozik, a tetőszerkezet el-
megállapította: a tankötele- használódott, 
zetlségi törvény betartásával Fokozatosan alakítottak ki 
minimálisra ősökként azok- az elmúlt időszakban szak-, 
nak a tanulóknak a száma, termeket, de ezek még min-
akik a 16. évük betöltéséig dig nem felelnek meg a 
nem fejezték be a nyolc korszerű követelményeknek, 
osztályt. Megemlítette azt Az általános oktatás mellett 
is. hogy az úgynevezett be- nagy gondot fordí tanak a 
járással különösebb gond nagyközségben a művészeti 
nem akadt. ismeretek tanítására. Ezt 

Az alsófokú oktatás része szolgálja a képzőművészeti 
az óvodai foglalkoztatás. Az szakkör, a művészettörténeti 
általános iskola igazgatósa- fakultáció, a néptánc- és a 
gának a felügyelete alá tar- zeneoktatás. A nevelők szán-
tozik. Megszűnt a zsúfoltság déka: számítógépes tanfo-
az óvodákban, sőt nincs lyamot indítanak még eb-
szükség felvételi bizottságra ben az évben. Fontos az is, 
sem, hiszen a nagyközség hogy megszűnt az iskola-
területén levő öt óvoda kö_ épületek közötti vándorlás, 
zül négyben a kihasználási a nevelők nyugodt körűimé-
százalék nem éri el a szá- n.vek között készülhetnek az 
zat, csupán a IV-es óvodá- órákra. 

ban akad némi zsúfoltság. A tanácsülés végén a tes-
Az iskolaérettségi vizsgála- tüiet személyi kérdésben 
tok során csupán három- döntött. A művelődési ház 
négy gyermek marad vissza, igazgatójának nevezte ki 

A jelenlegi tanévben bel- (Veit Erzsébetet, aki ma-
területen harminc osztály- gyar-orosz szakos tanár. 

. , , kor kezdeten egyszerre 25 A titkári beszámoló a . . . . . . ... , , , ... , , , , szazalekkal csökken az elet-va a lati szakszervezet ered- . , „ . . . . . . . , • _ i4 színvonal. Többen kevesell-menyei kozul kiemelte a . . . . . . , , - u 4 ÍM . .... „ . .. . tek a csaladi udulobeutalok. 
gazdasag. munkát, es a ter- Felvetődött, hogy a 
melest eredmenyesen segito h a I ó z a t o n s z e r e i ő m u n k á t 
tevékenységét a dolgozok nvugdij-kor-
elet- es munkakorulmenye.- k e ^ v e z m é n y t k a p j J a k Ké-
nek állandó ja vita sara való a betonoszlo-
torekvest, a vezető, irányi- * h-r 

tómunka színvonalának pokon a mászólyukak fel-
emelését, a munkavédelem felé haladva szűkülnek, igv 
továbbfejlesztését. A követ- s z j n t e lehetetlen a vezeték, 
kező évek feladata lesz a biztonságos megközelítése. 

Konstrukciós változásra len-
ne szükség. Ujabb jelenség, 
hogy a családapák szabad 
idejük jelentős részét má-
sodállásban, vagy vgmk-
ban végzett munkával töl-

minőségi munkára, a haté-
konyság emelésére, a taka-
rékosságra való ösztönzés. A 
szakszervezet segíteni kí-
vánja a vállalatvezetést a 
csökkentett beruházási ke-
retek célszerű, gazdaságos 
felhasználásában. Minden- t i k - l g y a ^ " n e k e k neve-

. .. , lése nagyreszt az anyukak koppén szeretnek a dolgo-., , , , •, i feladata. Indítványozták, zok szociális íut tatasaternel-
, . . . , hogy vállalati pénzen nők-ni. Bekapcsolódna a munka-

. , . , nek és gyermekeknek ren-es uzemszervezesbe, a tech- . . , 
nológiai és technikai fe j - dezzenek spec.ahs szorakoz-
lesztések. a munkahely ra- 1 3 1 0 összejöveteleket, 
cionalizálási intézkedései- Vajda György, a Démász 
nek kidolgozásába. Megszer- vezérigazgatója alapvető 

fontosságúnak ta r t ja az uze-
vezik a bizalmiak és bizal- m i demokrácia szélesebb 
mihelyettesek alap- és to- alapokra helyezését, a szo-
vábbképzését seeitik a ter- ciális és jóléti juttatási 

. . . . .. _ , . . „ rendszer továbbfejlesztését, 
melesi. kozgazdasag. propa- a v á l l a l a Ú sport fellendítő-
ganda- és agitacios teve-
kenyseget. A Démász vállalati szak-

A hozzászólók közül tob- szervezeti bizottsága elnö-
ben foglalkoztak a nyugdí- kének ismét Peták Józsefet, 
jasok helyzetével. Javasol- t i tkárának Rovó Ferencet 
ták. hogy ne csak a mun- választotta meg. 

Holelavatás Mezőhegyesen 
Ujabb, nevezetes esemény háromcsillagos Nóniius Szál-

szerepelí itegnap, az alapi- lót. Mintegy 35 millió fo-
tósának 200. évfordulóját rlnitot fordított a mezőgaz-
ünneplő Mezöhegyesi Mező- dasági nagyvállalat trr. 1790-
gazdasági Kombinát jubile- es években épült, ikaszárnya-
umi programjában. Országos ként, 'majd cselédlakások-
sajtótájékoztató keretében lként használt háromszintes 
adták ú t rendeltetésének a műemlék épület átépítésére. 


